
Oświadczenie złożone 

przez senator Beatę Małecką-Liberę 

na 41. posiedzeniu Senatu 

w dniu 28 kwietnia 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego 

Szanowny Panie Prezesie! 

W dniu 25 kwietnia 2022 r. przedstawił Pan plan pomocy dla kredytobiorców, który ma przynieść m.in.: 

1) 3 miesiące „wakacji kredytowych” w 2022 i 2023 r., z których ma skorzystać każdy kredytobiorca, 

2) 2 tysiące zł dopłaty miesięcznie na okres 3 lat dla kredytobiorców, którzy nie są w stanie spłacać rat 

kredytów, 

3) nowy fundusz wsparcia dla kredytobiorców, finansowany przez banki, 

4) likwidację WIBOR od stycznia 2023 r., zamiast którego ma powstać nowy wskaźnik. 

Zgodnie z założeniami to wszystko ma spowodować spadek wysokości rat kredytobiorców 

o ok. 1 miliard zł łącznie. 

W pierwszej kolejności, gwoli ścisłości, pragnę przypomnieć, że podnoszenie stóp procentowych przez 

obecne kierownictwo RPP zaczęło się na długo wcześniej przed wybuchem wojny w Ukrainie, tak więc nie-

zrozumiałe jest deklarowanie, że jest to odpowiedź na to zagrożenie („nie chcemy, by kredytobiorcy stali się 

ofiarami wojny Putina”). Aktualne problemy kredytobiorców nie są prostą konsekwencją napaści rosyjskiej. 

Ustawę odczytuję zatem w dużej mierze jako konieczność zapobiegania skutkom własnej błędnej polityki 

pieniężnej. 

Oczywiście, pomoc kredytobiorcom jest konieczna. Apeluję więc o podjęcie prac, po pierwsze, nad wy-

pracowaniem takich rozwiązań, które pomogą wszystkim kredytobiorcom – nie tylko hipotecznym – a po 

drugie, na zbudowaniu takich konstrukcji prawnych, które nie spowodują efektu odwrotnego: tj. przerzucania 

przez banki kosztów wynikłych z ponoszenia opłat na nowy fundusz na kredytobiorców czy pozostałych 

klientów. 

W moim przekonaniu zapowiedzi, o których mówił Pan Premier, powinny zostać spełnione niezwłocznie. 

Z wyrazami szacunku 

Beata Małecka-Libera 
 


